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a r m a n m e l i . i r  شوراي نگهبان 
يا تفسير معاونت حقوقي رياست جمهوري؟
وزارت كشور جلوي دخالت هاي 

گفت و گــــوغيرقانوني را بگيرد
حسن بهشتی پور در گفت و گو با »آرمان ملی«:

خون دل خوردن دستگاه دیپلماسی را 
نادیده نگیرید

 سياست خارجی اسير بازی های سياسی است  
 افزایش توان هسته ای منجر به لغو تحریم ها نمی شود

 برجام توان هسته ای ایران را مخدوش نکرد

آرمان ملی : 15  ارديبهشت بود که آيين نامه 
جديد شرايط ثبت نام انتخابات رياست جمهوری 
از سوی شورای نگهبان مطرح ، تصويب و ابلاغ 
شد. براساس مصوبه جديد شورای نگهبان، نه تنها 
مواردی به اصل 115 قانون اساسی درباره رجل 
سياسی و مذهبی و مدير و مدبر بودن اضافه نشد که 
موجب تحديد اختيارات شورای نگهبان می شد؛ بلکه 
عناوين کلی »سوابق کافی، صلاحيت علمی، سن 
متناسب و...« شفاف و عينی شد و در نتيجه بر اساس 
اصلاح به عمل آمده از اين پس داوطلبان انتخابات 
رياست جمهوری برای ثبت نام بايد در بازه سنی ۴۰ 
تا ۷5 سال و دارای حداقل دارای مدرک تحصيلی 
کارشناسی ارشد يا معادل  آن باشند. همچنين سابقه 
تصدی حداقل ۴ ساله در سمت های مديريتی کشور 
را که به طور کامل مصاديق آن از جمله برای وزرا 
ذکر شده، داشته باشد. بر اساس اين مصوبه  وزرا، 
استانداران، شهرداران شهرهای بالای دو ميليون نفر 
جمعيت، فرماندهان عالی نيروهای مسلح با جايگاه 
سرلشکری و بالاتر می توانند کانديدا  شوند و در 
نهايت  تمام نامزدها بايد عدم سوء پيشينه ارائه دهند 

و سابقه محکوميت کيفری نداشته باشند.
 انتقادات به آیين نامه انتخاباتی وزارت 

كشور
اين آيبن نامه با انتقادات زيادی مواجه شده است. 
به عنوان نمونه برخی افراد مطرح برای کانديداتوری 
مانند آذری جهرمی و غرضی بر اساس اين مصوبه 
ديگر نمی توانند در قامت کانديدا وارد عرصه شوند. 
سيد محمد غرضی در واکنش به درخواست شورای 
نگهبان از وزارت کشور برای ساماندهی شرايط 
نام نويسی داوطلبان انتخابات سيزدهمين دوره 
رياست جمهوری و اجرای بندهايی از قانون انتخابات 
رياست جمهوری گفت: اين موضوع در تشخيص 
شورای نگهبان است اما مردم را از تجربيات برخی 
از افراد که قصد خدمت دارند، محروم می کند. 
داوطلب نامزدی انتخابات رياست جمهوری با 
اشاره به شرط سنی ۴۰ تا ۷5 سال قيد شده در 
قانون انتخابات، ادامه داد: با اجرای اين قانون، مردم 
به سمت داوطلبانی می روند که سوابق اجرايی 
برجسته  و کار اقتصادی شاخص در پرونده خود 
ندارند که در اين شرايط وضعيت معيشت مردم 
آسيب می بينيد.  سخنگوی جبهه اصلاحات ايران نيز 
به مصوبه جديد شورای نگهبان درباره شرايط نامزدی 
رياست جمهوری  در توييتر واکنش نشان داد و نوشت: 
طبق وظايف و اختياراتی که قانون برای شورای 
نگهبان  تعيين کرده، اين شورا نمی تواند خود در 
مغايرت با قانون عملی انجام دهد. آذر منصوری افزود: 
تصويب و ابلاغ شرايط کانديداهای رياست جمهوری 
توسط اين شورا به دولت خلاف قانون است. شورای 
نگهبان قانون گذار نيست. دولت روحانی نبايد زير بار 

اين مصوبه غيرقانونی برود.
 واكنش وزیر كشور 

وزير کشور با بيان اينکه شورای نگهبان با اين کار 
يک گام به جلو رفته است، تصريح کرد: قبلا شورای 
نگهبان طبق نظارت استصوابی، عمل نظارتی را 
انجام می داد اما اين بار همان اقدام قبلی را براساس 
شاخص ها و شرايطی توضيح داده و آن را تبيين کرده 
که وزارت کشور مسئول است سن، مدرک تحصيلی 
و سوءسابقه داوطلبان را در حين ثبت نام بررسی کند. 
ما منتظر بررسی و تفسير حقوقی معاونت حقوقی 
رياست جمهوری هستيم و هر نوع برداشت حقوقی 
که انجام شود آن را انجام می دهيم. ما حتما دنبال 
اجرای قانون هستيم و اين به معنای عدم همکاری 
يا ناديده گرفتن همکاری وزارت کشور و شورای 
نگهبان نيست. به هر حال ما مجری قانون هستيم. 
قانون موجود در حال حاضر ماده 55 قانون انتخابات 
است و به آن عمل می کنيم ولی اميدواريم نتايج اين 
اقدامات به شفافيت بيشتر و احقاق حقوق داوطلبين 
منجر شود. عبدالرضا رحمانی فضلی با اشاره به 
برخی نگرانی ها و تفسيرهای حقوقی از اقدام شورای 
نگهبان در فضای عمومی سياسی کشور اظهار کرد: 
ما ضمن احترام به همه اين تفاسير، تفسير حقوقی 
معاونت حقوقی رياست جمهوری را مبنای عمل قرار 
می دهيم که البته اين تفسير هنوز به ما نرسيده است.
 به درآمدهای مشکوک رسيدگی می كنيم

هم  ديگر  موضوعات  به  ديروز  کشور  وزير 
پرداخت و  در پاسخ به پرسشی در مورد نحوه اجرای 
پروتکل های بهداشتی در زمان ثبت نام از داوطلبان 
انتخابات رياست جمهوری گفت: هر داوطلب بايد 
فقط يک همراه حين ثبت نام داشته باشد و اگر 
تعداد بيشتری همراه داشته باشد وزارت کشور از 
پذيرش آنها معذرو است. فضای جديد و مستقلی هم 
برای مصاحبه داوطلبان با رسانه ها تهيه شده است 
و داوطلبان به اين مسائل حتما توجه کنند. برای روز 
رای گيری هم ، رای گيری را يک ساعت زودتر آغاز 
کرده و يک ساعت هم در پايان بيشتر ادامه خواهيم 
داد. 8 تا 9 هزار شعبه جديد داريم و آنها را اضافه 
می کنيم که در هر صندوق بيش از هزار رای داشته 
باشند. تجمع ها را در فضای مناسب برگزار می کنيم، 
البته اين پيشنهادات ما بايد به تصويب ستاد ملی 
کرونا برسد. ما اين پيشنهادات را با هماهنگی شورای 
نگهبان تهيه کرديم. وی تاکيد کرد: اولويت ما اين 
است که تجمعات در فضای باز برگزار شود. در 
فضاهای بسته هم پروتکل های مناسب ابلاغ می شود. 
تلاش ما اين است که شور و شوق انتخابات کم نشود 
اما توقع ما اين است که بار اضافی زمين مانده در 
حوزه تبليغات را که به خاطر شرايط کرونا به وجود 
آمده، رسانه ها بر عهده بگيرند. از صدا وسيما انتظار 
می رود متناسب با شرايط کرونا ساختار تبليغاتی 
خود را متنوع تر کند و برنامه داشته باشد تا تضارب آرا 
و افکار؛ چه در سطح ملی و چه استانی منتشر شود. 
رحمانی در پاسخ به اين پرسش که آيا قانون شفافيت 
مالی داوطلبان انتخابات مجلس قابليت تسری به 
انتخابات رياست جمهوری را دارد، بيان کرد: اگر اين 
امکان وجود داشته باشد ما آن را اجرايی می کنيم، 
ولی بايد اين مساله در ستاد انتخابات بررسی شود؛ 
اما توصيه من به داوطلبان اين است که اين قانون را 
ملاک عمل و هزينه های خود قرار دهند تا اگر ابهام و 

ادعايی مطرح شد بتواند اطلاع رسانی کنند.

گـــــزارش

آرمان ملی- عليرضا پورحسين: 
روزهای ابتدايی سال 1۴۰۰ همراه شد 
با افزايش قيمت ها و در تنگنا قرار گرفتن 
بيشتر مردم در راستای تامين معيشت، 
که نگرانی های زيادی را برای شهروندان 
ايجاد کرد. وضعيتی که انتظار می رفت 
به واسطه تلاش های وزارت خارجه و کاهش چشمگير 
اثرات مخرب روانی بر جامعه و کاهش قيمت دلار بهبود يابد 
اما اين گونه نشد و به گفته کارشناسان، مجلس يازدهم نيز 
به جای آنکه به دنبال علل اين اتفاق باشد و فکری به حال 
مردم و سفره آنها کند، همچون سال گذشته درگير مسائل و 
بازی های سياسی شد؛ مسائلی که سياست خارجی در راس 
آن قرار گرفته و بارها و بارها با سنگ اندازی در مسير دستگاه 
اجرايی سياست خارجی، راه را بر تلاش های حاکميت برای 
لغو تحريم ها بسته و مسير مذاکرات را مختل کرده است. 
در همين راستا رويس کميسيون امنيت ملی و سياست 
خارجی مجلس روز گذشته خطاب به عراقچی گفت آيا 
نمی خواهيد پالس بدهيد که رفع تحريم ها به تاخير بيفتد؟ 
آيا نمی خواهيد گرا دهيد که آنها تهديد شما و قانون مجلس 
را جدی نگيرند؟ کيست که نداند درجمهوری اسلامی 
و در امور کلی اين چنينی همانگونه که رهبری فرمودند 
شورای عالی امنيت ملی اتخاذ تصميم می کند؟ شايد 
در جواب بايد گفت نخستين مجموعه ای که گويا از اين 
مساله آگاه نبوده، مجلس يازدهم بوده که بارها بر سر راه 
احيای برجام سنگ اندازی کرده است. در راستای بررسی 
اين مساله »آرمان ملی« گفت و گويی با حسن بهشتی پور، 
تحليلگر ارشد مسائل سياست خارجی داشته است که در 

ادامه می خوانيد.
 بار دیگر صحبت هایی در مجلس مطرح شده 
مبنی بر اینکه دست برتر ایران در مذاكرات به 
علت تصویب قانون مجلس یازدهم است، آیا چنين 

صحبت هایی را می توان منطبق بر واقعيت دانست؟
مجلس در ابتدا بايد منتظر باشد و مشاهده کند نتيجه 
مذاکرات چه می شود و زودتر قضاوت نکند. ما اميدوار 
هستيم گفت و گوها در وين موفقيت آميز باشد تا گره ای 
از کار کشور باز شود. بايد توجه داشت همان کسانی که 
می گويند امروز قانون آنها در مجلس يازدهم سبب شده 
است مذاکرات موفقيت آميز باشد و ايران دست برتر را 
داشته باشد همان کسانی هستند که برجام يک شکست 
بوده و تاسيسات هسته ای ايران به واسطه آن تخريب شده 
و با بتن آن را پوشانده اند. دروغ های بزرگی در اين خصوص 
عليه وزارت خارجه فعلی منتشر شده و حال پس از يک سال 
و چند ماه که ايران تعهدات خود را کاهش داده ، توانسته 
است بيش از 3 هزار کيلوگرم اورانيوم 5 درصد غنی سازی 
شده و 5۰ کيلوگرم اورانيوم با غنای 2۰ درصد توليد کند و 
همچنين نسل ir8, ir9  را وارد چرخه توليد کند. اين موارد 
نشان داده صنعت هسته ای ايران پس از برجام نيز سرپا و 
محکم به راه خود ادامه داده است. قانونی که مجلس تصويب 
کرده در عمل دست سازمان انرژی اتمی را باز گذاشته که با 
تکيه بر اين قانون صنعت هسته ای را بار ديگر بيش از گذشته 
فعال کند. سازمان انرژی اتمی قدرت ايران را در مسائل 
هسته ای به رخ جهان کشيد اما بايد توجه داشت که توان 
هسته ای ايران به تنهايی جنبه بازدارندگی برای طرف های 
مقابل ندارد. ما زمانی می توانيم طرف های مقابل را به عقب 
برانيم که توان اقتصادی ما همزمان با توان هسته ای ما 
پيشرفت کند. اگر ما فکر کنيم بالا رفتن توان هسته ای منجر 

به لغو تحريم ها می شود، يک محاسبه اشتباه است. 
 مجلس اگر می داند تصميمات سياست خارجی 
از سوی شورای عالی امنيت ملی اخذ می شود پس به 

چه علت در این عرصه كارشکنی می كند؟
آنها بر اين باور بوده اند که قانون مجلس، مکمل مذاکرات 
است. تصميم سازی و سياستگذاری در سياست خارجی در 
شورای عالی امنيت ملی انجام می شود. پرونده هسته ای 
ايران نيز از ابتدا زير نظر رهبری بوده و اجرا و پيگيری آن 
برعهده دولت بوده است. شورای عالی امنيت ملی در خصوص 
برجام و ساير مسائل سياست خارجی به اجماع می رسد و 
سپس عمل می کند. امروز سياست خارجی اسير بازی های 
سياسی در کشور است. اين امر به سياست خارجی آسيب 
می زند. امروز اگر نگاه ملی به سياست خارجی داشته 
باشيم، بسياری از مشکلات کشور حل می شود و بسياری 
از اختلافات کنار می رود اما متاسفانه برخی به دنبال 
سوءاستفاده هستند و مشخص است که استدلال های آنها 
بی پايه است. برخی خون دل خوردن های دستگاه ديپلماسی 
را ناديده می گيرند و اتهام بی پايه و اساس به آنها می زنند. 
چند ماه ديگر که دولت عوض می شود همه چيز مشخص  و 

سياسی بازی برخی علنی می شود.
 پيش بينی شما در مورد مذاكرات وین چيست 
و چگونه می توان نتایج حاصل از این گفت و گوها را 

عملياتی كرد؟
آنچه در وين رقم می خورد نشان می دهد اراده کشور 
بر اين است که تحريم های اصلی در حوزه نفت، گاز، 
پتروشيمی، بانک، کشتيرانی و بيمه لغو شود. در حال 
حاضر امکان لغو کليه تحريم ها وجود ندارد و از اين امر 
فاصله داريم. به جای القای تحليل های غيرواقعی به مردم 
بايد به دنبال درمان اقتصاد کشور باشيم. بايد از فرصت 
لغو تحريم های اصلی استفاده کنيم و با اجرای اصلاحات 
اقتصادی کشور را در برابر تحريم ها بيمه کنيم و در آينده 
نيز تحريم های باقی مانده را بی اثر کنيم. در اين وضعيت بايد 
متحد شد و از جناح گرايی و سياسی بازی پرهيز کرد. بايد به 
فکر مشکلات مردم بود. در وهله اول بايد فشار اقتصادی از 
روی دوش مردم برداشته شود. اين امر در سايه همبستگی 
ملی صورت می گيرد. ما بايد توان اقتصادی و هسته ای خود 
را همزان ارتقا دهيم. پيشرفت در يک حوزه به تنهايی به 

کمک کشور نمی آيد.

آرمان ملی- محمدهادی عليمردانی: روز شمار 
انتخابات به پايان خود نزديک می شود و در حال حاضر 
جريان  نيست.  مشخص  جريانی  هيچ  قطعی  نامزد 
اصلاحات تا کنون 11 نام را به عنوان نامزد احتمالی جبهه 
اصلاحات ايران پذيرفته است، اما هنوز مشخص نيست چه 
کسی در اين ميان تاييد صلاحيت می شود. اصولگرايان 
نيز تمام توان خود را برای دعوت از سيد ابراهيم رئيسی 
برای نامزدی در انتخابات گذاشته اند. برخی اظهارنظرها 
در روزهای اخير می گويد، حضور رئيس قوه قضائيه برای 
نامزدی انتخابات رياست قوه مجريه قطعی است اما رئيسی 
هنوز واکنشی به اين مساله نداشته است. گفته می شود، 
کسب اجازه از مقام معظم رهبری در دستور کار بوده تا 
برای مهاجرت به پاستور از جايگاه فعلی خود استعفا دهد.

 نام نامشخص نامزدها
تنها يک روز تا ثبت نام انتخابات رياست جمهوری مانده 
و هنوز آرايش نامزدهای انتخابات مشخص نيست. جريانات 
سياسی کماکان چهره های مدنظر خود را برای حضور در 
انتخابات مشخص نکرده اند. اگرچه مشارکت حداکثری 
مطالبه مسئولان و مقامات کشور است اما در فاصله اندک 
باقی مانده تا انتخابات سيزدهم رياست جمهوری مردم هنوز 
نمی دانند بايد برای رای دادن به چه اشخاصی اقدام کنند. 
حتی در صورت اعلام نام  نامزدهای هر دو جريان، باز هم 
نظر شورای نگهبان هنوز صادر نشده و تکليف نامزدهای 
جريان اصلاح طلب مشخص نخواهد شد. اگرچه برخی 
آمارهای صادر شده از نهادهای رسمی ميزان مشارک 
مردم در انتخابات را کمتر از 5۰ درصد پيش بينی کرده اند 

اما همان افرادی که بنايی بر مشارکت در انتخابات دارند 
نيز بايد بدانند حق انتخاب آنها برای رای دادن چه کسانی 

هستند.
 تکليفی كه روشن نيست

اصلاح طلبان با تشکيل جبهه اصلاحات ايران از ماه ها 
پيش برای معرفی نامزد در انتخابات رياست جمهوری اقدام 
کرده اند. اين نهاد اخيرا ميزبان اعضای ليست نامزدهای 
پيشنهادی خود بوده و محسن هاشمی رفسنجانی، مسعود 
پزشکيان، سيدمحمد صدر، عباس آخوندی، مصطفی 
کواکبيان، صادق خرازی و شهيندخت ملاوردی، محمد 
شريعتمداری، محمود صادقی، سيدمصطفی تاجزاده و 
زهرا شجاعی برنامه های خود را برای نامزدی در انتخابات 
ارائه داده اند. اين 11نفر همه اعضای ليست جبهه اصلاحات 
نيستند. محمدجواد ظريف، اسحاق جهانگيری و محمدرضا 
عارف چهره هايی بوده اند که برای ارائه برنامه های خود 
حاضر نشده اند. حاضر نشدن اين افراد در جلسه ارائه برنامه 
بدان معنا نيست که اين افراد قصد نامزدی در انتخابات 
رياست جمهوری را نخواهند داشت. اسماعيل گرامی مقدم، 
سخنگوی حزب اعتماد ملی، در اين زمينه به تسنيم 
گفت: »به رغم اينکه آقايان ظريف، عارف و جهانگيری 
تاکنون برای ارائه برنامه در جلسات جبهه اصلاحات حاضر 
نشده اند، اما با اين حال  اگر اين اشخاص تا امروز و فردا 
نيز در جلسات حضور پيدا نکنند باز هم شرايط آنها مورد 
بررسی قرار خواهد گرفت و از جمع نامزدهای اصلاح طلب 
کنار گذاشته نمی شوند.« 11 نفری که جديت خود را برای 
نامزدی در انتخابات رياست جمهوری نشان داده اند، بايد 

پس از بررسی های جبهه اصلاحات در انتظار محک شورای 
نگهبان نيز باشند.

 اصولگرایان چه خواهند كرد؟
اصولگرايان در اين دوره از انتخابات، چشم اميد خود 
را به 16 ميليون رای سيد ابراهيم رئيسی، نامزد انتخابات 
رياست جمهوری سال 96، دوخته اند. اظهارنظرهای 
متعدد و بعضا متناقضی درباره نامزدی احتمالی رئيسی 
در انتخابات وجود دارد. ديروز قاسم ميرزايی نيکو، نماينده 
مجلس دهم، درباره وضعيت انتخاباتی اصولگرايان به برنا 
گفت: »به نظر می رسد يک مقدار اردوگاه آنها متشتت تر 
از شرايطی باشد که وجود دارد. علتش هم اين است که به 
هرحال اگر رئيسی نيايد همه خودشان را کانديدا می دانند 
و شايد به تعداد دو رقمی هم برسند. آقای رئيسی هم به 
نظر من آمدنی است. زمانی که اعلام شود رئيسی می آيد 
يا خود او اعلام کند که می آيم به اين راحتی نمی تواند از 
فضای تبليغاتی صداوسيما استفاده کند، گرچه هميشه 
استفاده کرده و باز هم می تواند استفاده کند ولی به اين 
سادگی نيست که خبر او خيلی پررنگ تر از خبرهای ديگر 
پخش شود.« در صورت نامزدی سيد ابراهيم رئيسی، 
بسياری از چهره های اصولگرا ميدان را به او واگذار 
خواهند کرد و در نامزدی خود تجديد نظر می کنند. 
اجماع گسترده ای در بدنه اصولگرايان برای رئيسی 

وجود دارد.
 اجازه از رهبری

ديدگاه های ديگری نيز درباره نامزدی رئيسی وجود 
دارد. اخيرا محمدرضا باهنر، دبيرکل جبهه پيروان خط 

امام و رهبری تصريح کرد:»آقای رئيسی برای قوه قضائيه 
مستقيما منصوب رهبر انقلاب است و قاعدتا اگر ايشان 
بخواهد برای کانديداتوری اقدام کند، مقام معظم رهبری 
بايد از اين کار راضی باشند، البته متعدد به ما خبر رسيده 
است که هرکسی که به رهبری مراجعه کرده و در مورد 
انتخابات سوال می کند ايشان می فرمايند که من ايجابا و 
سلبا هيچ اظهار نظری نمی کنم.« به گزارش »آرمان ملی« 
به نقل از مدارا برخی کانال های تلگرامی، اعلام کرده اند 
رئيسی، دوشنبه دو هفته قبل در ضيافت افطار بيت رهبری 
مجوز  مهمی دريافت کرده که منابع خبری بسيار نزديک 
به ايشان آن را مجوز  ورود  به انتخابات می دانند. در جلسه 
افطاری، رهبر انقلاب صرفا ميزبان بوده اند و آيت ا... رئيسی 
نيز از مطرح کردن مستقيم حضورش در انتخابات آتی 
رياست جمهوری از باب حيا امتناع می کند. بعد از اتمام 
جلسه هنگام خروج از دفتر معظم له، ابراهيم رئيسی 
خطاب به حجت الاسلام حجازی می گويد برنامه من برای 
حضور در انتخابات چيست؟ شما نکته و توصيه ای داريد؟ 
چه کنم؟ حجت الاسلام علی اصغر حجازی می گويد مانند 
سال 96 حضور پيدا کنيد در انتخابات و مساله ای نيست. 
بعد از اين ديدار، رئيسی به جمع بندی قطعی برای حضور 

در انتخابات رسيده است.
 چرا اصرار؟

حضور رئيسی در انتخابات بدون به نتيجه رسيدن 
سند تحول قضائی موجب نگرانی برخی از فعالان سياسی 
شده است. در همين راستا »آرمان ملی« گفت وگويی با 
مصطفی درايتی، فعال سياسی اصلاح طلب داشته که در 

ادامه می خوانيد.
اعلام  سياسی  چهره های  از  برخی  اخيرا   
كرده اند آقای رئيسی در انتخابات نامزد خواهند 
شد. این نامزدی وابسته به تایيد مقام معظم رهبری 

خواهد بود؟
آقای رئيسی جايگاهی داشته که به واسطه آن مستقيما 
از سوی رهبر انقلاب نصب شده است. از همين رو بايد 
علائمی از بدون ايراد بودن استعفای آقای رئيسی از 
جايگاه قوه قضائيه وجود داشته باشد اما اين مساله اهميت 

چندانی ندارد.
 آیا می توان نامزدی آقای رئيسی در انتخابات 

و استعفا از ریاست قوه قضائيه را به صلاح دانست؟
در مجموع قوه قضائيه مشکلات عميقی دارد و نقش 
آن در سالم سازی بسياری از ابعاد کشور مهم است. ايشان 
تمايل دارد در همانجايی که منصوب شده توانايی خود را 

بيشتر نشان دهد.

آرمان ملی- مطهره شفيعی: گاندوها ادامه دارد و ظاهرا به دو قسمت 
خلاصه نمی شود. لازم نيست گاندو سريالی باشد که به گفته وزير امور خارجه 
ساخته شده تا در آن به القای حضور جاسوس در تيم مذاکرات پرداخته شود؛ 
بلکه گاندو نماد ابراز مخالفت و هجمه به محمد جواد ظريف است که نمونه بارز 
آن روز گذشته در مجلس جريان داشت. تصور می شود دلواپسی بخش بزرگی 
از اين نمايندگان به احتمال حضور ظريف در انتخابات 1۴۰۰ بازگردد و از هر 
راهی درصدد سنگ اندازی باشند. اگر اين روزها به اظهارات مخالفان ظريف 
توجه شود کمتر نشانی از تيم مذاکره کننده در آنها می توان يافت؛ چرا که سوژه 
جديدی پيدا کرده اند که همان فايل صوتی ظريف است؛ مصاحبه ای که قرار 
نبود منتشر شود و برای ثبت در آرشيو بود، اما به ناگاه انتشار يافت و نهادهای 
ذی ربط مسئول پيگيری چگونگی انتشار آن شدند. اما نکته قابل توجه آنجاست 
که رئيس مجلس بايد به عنوان مديرجلسات سعی کند تا اتهاماتی به قوا و 
نهادهای ديگر وارد نشود اما ديروز محمد باقر قاليباف آغازگر در مجلس بود. وی 
پس از جلسه غيرعلنی مجلس در مورد فايل صوتی وزير خارجه و مذاکرات وين 
گفت: بدون قدرت ميدان، ديپلماسی توانی برای موفقيت ندارد و بدون قدرت 
ديپلماسی، ميدان هرگز به اهداف خود برای تأمين منافع ملی دست نخواهد 
يافت، اين همان مجاهدت هوشمندانه ای است که حاج قاسم سليمانی در منطقه 
با هم افزايی قدرت ميدانی و ديپلماسی توطئه دشمنان را خنثی کرد و قدرت 
عظيمی برای ديپلماسی به وجود آورد. به گفته رئيس مجلس شورای اسلامی 
»مجلس وظيفه خود می داند نسبت به برخورد با عوامل بعضی اقدامات نسنجيده 
اخير، پيگيری های لازم را انجام دهد و از ظرفيت های قانونی خود استفاده کند.« 
پس از آن بود که نمايندگان دلواپس هر آنچه در دل داشتند بر زبان آوردند. در 
نهايت تحقيق و تفحص از فايل صوتی انتشاريافته ظريف در مجلس کليد خورد. 
احمد اميرآبادی فراهانی، عضو هيات رئيسه مجلس درباره جلسه با حضور ظريف 
گفت: عده ای از نمايندگان نيز درخواست اعمال ماده 23۴ آيين نامه را در اين 
زمينه داشته اند که در هر صورت نتيجه تحقيق و تفحص و اعمال ماده 23۴ به 
قوه قضائيه جهت برخورد با خائنين و افرادی که در اين حوزه نقش داشته اند 
ارسال خواهد شد و اين موضوع روند قانونی خود را در مجلس شورای اسلامی 

طی خواهد کرد.
 پاسخ مجلس انقلابی 

عضو هيات رئيسه مجلس در اخطاری  با استناد به اصل 152 قانون اساسی 
گفت: اين اصول درباره تبيين سياست خارجی کشور است که در اصل به 
عدم تعهد در برابر قدرت های سلطه گر به صراحت اشاره شده است. حجت الاسلام 
عليرضا سليمی سخنان ظريف را در فايل صوتی منتشر شده، تحريف دانست و در 

عين حال خاطرنشان کرد: اينکه چطور فايل صوتی منتشر شده بحث دوم است 
و موضوع اصلی تحريف آن است. وی گفت: آقای ظريف چرا بايد سخن دشمن را 
بر زبان جاری کنيد؟ هم چنين جبار کوچکی نژاد با انتقاد شديد از  صحبت های 
وزير امور خارجه در فايل صوتی منتشرشده از قوه قضائيه به عنوان مدعی العموم 
خواست که به اين موضوع ورود کند. وی با  بيان اينکه »سردار سليمانی سردار 
دل ها بود« تاکيد کرد: اگر محبوبيت سردار سليمانی بيش از 9۰ درصد است، 
دليل اين بوده که ايشان زندگی خود را در بيابان و جبهه و سنگرها گذرانده است. 
نماينده رشت خطاب به وزير امور خارجه گفت: حداقل در حوزه ديپلماسی و 
سياسی اصلاح رفتار داشته باشيد. احد آزادی خواه نماينده ملاير نيز در تذکری 
اظهار کرد: انتشار فايل صوتی از وزير خارجه باعث شده رهبر انقلاب اظهار کنند 
که اين کار باعث تعجب و تاسف است؛ مجلس هم از اين اقدام تاسف می خورد 
لذا بايد اقدامی انجام شود. همچنين محمدرضا احمدی نماينده، رشت در تذکر 
ديگری اظهار کرد: صحبت های وزير خارجه در فايل صوتی منتشر شده دل های 
همه مردان مرد روزهای جنگ و روزهای سخت را به درد آورد. ان شاءا... به موقع 
مجلس انقلابی پاسخ مناسبی خواهد داد. سيد غنی نظری نماينده خلخال نيز 
در اخطاری با استناد به اصول 8۴ و 112 قانون اساسی اظهار کرد: صحبت های 
وزير خارجه در فايل صوتی منتشر شده دشمن شاد کن بوده و به تعبير رهبری 
مايه تاسف و تعجب است. اين خطای بزرگ غيرقابل بخشش است. انتظار 
می رفت مجلس در اولين روز بعد از تعطيلی، وزير خارجه را برای پاسخگويی فرا 

می خواند که اين اقدام صورت نگرفت.
 كميسيون امنيت ملی پيگيری می كند

در پاسخ به اين اخطار، اميرحسين قاضی زاده هاشمی رئيس جلسه اظهار 
کرد: در جلسه غيرعلنی موضوع اظهارات تاسف برانگيز آقای ظريف مورد بحث 
قرار گرفت و در نهايت قرار شد کميسيون امنيت ملی آن را با حساسيت پيگيری 
کند. وی ادامه داد: اين سوال بزرگ مطرح است کسی که در مبانی استراتژيک 
نظام شبهه دارد چطور می تواند رئيس گروه مذاکره کننده بوده و از منافع ملی 
دفاع کند و آن را به نتيجه برساند. البته تازه متوجه می شويم که چرا طی اين 
مذاکرات طولانی خطوط اصلی و قرمز رعايت نشد و به چنين سرانجامی گرفتار 
شد. رئيس مجمع نمايندگان استان البرز در مورد فايل صوتی وزير امور خارجه 
کشور با بيان اينکه در چند روز اخير شاهد انتشار مشکوک يک فايل صوتی 
از وزير امور خارجه بوديم، ادعا کرد »آن نشست محرمانه که فايلش منتشر 
شد گواه اين است که حضور گاندوها در دولت قابل انکار نيست« و افزود: آنچه 
دشمن از ايران اسلامی در حوزه سياست خارجی می خواهد همان ديپلماسی 
سازش کارانه و انفعالی است. وی خطاب به محمدجواد ظريف گفت: آيا اساسا 

می شود با گروه های تکفيری مثل داعش که کارشان ذبح مردم محروم منطقه 
است مذاکره کرد؟ وی با استناد به بيانات مقام معظم رهبری در مورد فايل 

صوتی ظريف از وزير امور خارجه خواست رسما عذرخواهی کند.
 دولت توان اداره تره بار را ندارد!

نماينده کرج در مجلس با انتقاد از وضعيت تنظيم بازار ادعا کرد: دولت توان 
مديريت يک تره بار را ندارد؛ آن وقت انتظار دارد اختيار ميدان را هم به دست 
بگيرد و آن را هزينه ديپلماسی کند. لاجوردی با ادعای اينکه »جای بسی تاسف 
است که شخصی در مسند وزارت خارجه نشسته که به جای اينکه ديپلماسی 
و ميدان را دو بال برای تحقق منافع کشور بداند سعی در دو قطبی سازی جامعه 
برای تامين منافع انتخاباتی خود دارد« افزود:  در عين حال که برداشته شدن 
واقعی تحريم ها قطعا مطلوب است اما با توجه به سابقه بدعهدی طرف مقابل 
و عمل نکردن به تعهدات برجامی به نظر می رسد بيش از آنکه وعده برداشته 
شدن تحريم ها واقعی باشد کارکرد انتخاباتی دارد البته قرائن ديگری هم مويد 
اين موضوع است؛ مبنی بر اينکه دولت در روزهای پايانی در پی کسب اعتبار از 
دست رفته خود است. وحيد جلال زاده نماينده اروميه نيز اظهار کرد: دشمن به 
دنبال کاهش مشارکت مردم در انتخابات پيش رو است و ناکارآمدی ها در تهيه 
کالاهای اساسی، مويد اين موضوع است. ايستادن مردم در صف های طولانی 
مرغ و روغن، به يقين صف های انتخابات را کوتاه تر خواهد کرد، اما مردم آنها را به 
حول و قوه الهی ناکام خواهند کرد. چرا مردم، خصوصا در مناطق پايين شهر، بايد 

ساعت ها در ايام کرونايی برای تهيه اقلام ضروری در صف بايستند.
 نمایندگان قانع نشدند!

شهريار حيدری، نايب رئيس کميسيون امنيت ملی و سياست خارجی 
مجلس  در گفت وگو با »آرمان ملی« به شرح آنچه پرداخت که روز گذشته در 
جلسه اين کميسيون با حضور وزير امور خارجه  گذشت. وی گفت: آقای دکتر 
ظريف بر اساس برنامه در اين کميسيون حاضر شد و به سوالات پاسخ داد. 
بخشی از اين سوالات و پاسخ ها درباره فايل صوتی منتشر شده از ايشان بود. 
نايب رئيس کميسيون امنيت ملی و سياست خارجی مجلس درباره آنچه ظريف 
درمورد فايل صوتی گفته بود، تصريح کرد: آقای ظريف عنوان کرد »در آن فايل 
صوتی به ذکر تجاربم پرداخته بودم و قرار نبود منتشر شود، بيان تجارب من 
بود که قرار شد در اختيار وزير بعدی قرار بگيرد. موضوع خاصی نبود و همه وزرا 
تجارب خودشان را بيان کردند. قصد و غرضی در اين صحبت ها که به صورت 
فايل صوتی منتشر شد، نداشتم اما متاسفانه برداشت های مناسبی از حرف های 
من نشد«. وی در پاسخ به اينکه آيا نمايندگان با اظهارات آقای ظريف درباره 
فايل صوتی قانع شدند، اظهار داشت: نمايندگان زير بار اين حرف ها نرفتند. وی 
درباره تحقيق و تفحص از فايل صوتی ظريف هم گفت: قرار نيست تفحصی از 
سوی نمايندگان درباره فايل صوتی آقای ظريف صورت گيرد بلکه بحث تحقيق 
و تفحص از مرکز تحقيقات استراتژيک رياست جمهوری ايران مطرح است.  
همچنين سخنگوی کميسيون امنيت ملی و سياست خارجی مجلس گفت که 
وزير امور خارجه در جلسه اين کميسيون تاکيد داشت با ايده دو قطبی کردن 
ميدان و ديپلماسی موافق نيست و به هيچ عنوان اين موضوع را دنبال نمی کند 
و معتقد است ميدان و  ديپلماسی در کنار هم می تواند منجر به تامين دقيق 

منافع ملی شود.

دلواپسان  نگران كشور هستند یا انتخابات 1400؟

اينبار،مجلسگاندوميسازد!
  شهریار حيدری در گفت وگو با »آرمان ملی«: ظریف توضيح داد، نمایندگان زیر بار نرفتند 

 نمایندگان تحقيق و تفحصی برای فایل صوتی ندارند

وزير کشور دولت اصلاحات گفت: تکرار سال 8۴ فاجعه بار 
است، بدين معنا که اگر اصلاح طلبان نتوانند خودشان سامان 
بدهند و شبيه به آنچه در سال 8۴ رخ داد مجددا رخ دهد، 
نشانگر کم و کاستی در ذهنيت اصلاح طلبان است و آن ذهنيت 
اصلاح طلبی شان مخدوش می شود. کانديداهای اصلاح طلب  بايد 
دور هم بنشينند و بگويند ۴،5 نفر کانديدا هستيم و از دوره ترامپ 
عبور کرده ايم. بايد ببينيم مردم به کدام يک از ما گرايش بيشتری 
دارد. حجت الاسلام موسوی لاری افزود: بنده طرفدار اين هستم 
که اصلاح طلبان قبل از ثبت نام و ورود افراد، کسی را مشخص نکند 
به بيانی ديگر خودمان يک شورای نگهبان ايجاد نکنيم بايد اجازه 
بدهيم همه کانديداها ثبت نام کنند؛ چه يک نفر باشد، چه 1۰ نفر. 
ما مسئوليتی در قبال ثبت نام افراد برای کانديداتوری نداريم. بعد 
از ثبت نام و طی مراحل قانونی با 3 الی ۴ نفر صحبت می کنيم. 
در واقع مسئوليت اصلی در اين مرحله است و دور هم بايد نشست 

و ديد که کدام يک از کانديداها گرايش مردمی بيشتری دارند.

فعال و تحليلگر سياسی درباره اين موضوع گفت: ترديد نکنيد 
که اصولگرايان با بيش از 6 و ۷ نامزد وارد انتخابات می شوند. به طور 
کلی اصولگرايان خيلی با هم رفيق نيستند و تصور می کنند فقط فرد 
فرد خودشان می توانند در جهت منافع ملی حرکت و اصول انقلاب 
را پياده کنند و واقعيت اين است که هيچ دو اصولگرايی يکديگر را 
قبول ندارند. محمد مهاجری بيان کرد: مطمئن باشيد که اگر در 
کنار آقای رئيسی نامزد ديگری بيايد، هيچ يک به نفع کنار نمی روند 
و آنجا آغاز اختلاف گسترده ميان اصولگرايان خواهد بود اما به نظر 
من بايد پيش از اينها صبر کرد و ديد در روزهای آينده تغييری در 
رغبت مردم به انتخابات ايجاد می شود يا نه. در حال حاضر بر اساس 
نظرسنجی ها ميزان مشارکت در تهران 25 تا 2۷درصد است و اگر 
در اين درصد تغييری رخ ندهد، می توان چنين پيش بينی کرد که 
در مراکز استان ها هم با ميزانی تغيير همين وضعيت رخ می دهد؛ 
گرچه ممکن است انتخابات شوراها قدری به کمک انتخابات 
رياست جمهوری بيايد اما آن هم نمی تواند فضای کلی را تغيير دهد.

سخنگوی جبهه اصلاحات ايران  گفت: 11کانديد از 1۴ 
کانديدای رياست جمهوری اصلاح طلبان با حضور در مجمع 
عمومی اين جبهه برنامه های خود را ارائه کرده اند و جلسات 
اصلاح طلبان برای رسيدن به کانديدای واحد ادامه دارد. آذر 
منصوری با بيان اينکه مجمع عمومی جبهه اصلاحات ايران به 
صورت مجازی برای ادامه تصميم گيری های انتخاباتی برگزار 
می شود، يادآور شد: از ميان 1۴ کانديدايی که با پيشنهاد حداقل 
1۰ عضو جبهه اصلاحات به عنوان گزينه های پيشنهادی اين 
جبهه برای کانديداتوری انتخابات رياست جمهوری انتخاب 
شده بودند، جز آقايان عارف، جهانگيری و ظريف مابقی يعنی 
آقايان مصطفی تاجزاده، محمود صادقی، مسعود پزشکيان، 
محمد شريعتمداری، محمد صدر، محسن هاشمی، صادق 
خرازی، عباس آخوندی و مصطفی کواکبيان و همچنين خانم ها 
شهيندخت مولاوردی و زهرا شجاعی برنامه های خود را ارائه 

کرده و به پرسش های اعضای مجمع عمومی پاسخ داده اند. 

 میزان مشارکت
 در تهران ۲۵ تا ۲۷ درصد 

است

ظریف، جهانگیری 
و عارف هنوز برنامه 

نداده اند

خودمان یک شورای 
نگهبان ایجاد نکنیم

»آرمان ملی« از وضعيت انتخابات جریان های سياسی گزارش می كند:

اصلاح طلبان منتظر تاييد صلاحيت 
رئيسی اميد اصولكرايان

  مصطفی درایتی: رئيسی توانایی خود را در قوه قضائيه نشان دهد

 

 


